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بازگشت 
به مسیر 

موفقیت

شکست برای ناهید کیانی خوش یمن است. او در بازی های 
آسیایی هانگژو در همان مبارزه اول شکست خورد و حذف 
شد اما بعد از این باخت در هر مســابقه ای که حاضر بوده، 
روی سکو رفته اســت. این تکرار اتفاقاتی است که بعد از 
المپیک2020 برای او افتاد. در بازی هــای توکیو یکی از 
جذاب ترین مسابقات تکواندو برای ایرانی ها مبارزه کیانی 
و کیمیا علیزاده بود. کیمیا در المپیک ریو مدال برنز گرفته 
بود و در توکیو زیر پرچم پناهنده ها مسابقه می داد. کیانی 
با فشاری که برای این مبارزه تحمل کرده بود، با اینکه گفته 
می شد شرایط جسمانی بهتری دارد، شکست خورد و حذف 
شد. بعد از المپیک او تاریخی ترین مدال را برای تکواندوی 
ایران گرفت؛  طلای جهان. کیانی در بازی های آسیایی هم 
یکی از امیدهای مدال کاروان بود و بــا همین نگاه پرچم 
به دســت گرفت اما برخلاف انتظار در مبــارزه اول باخت. 
این شکست اما برای او مدال ها و امتیازات باارزشی داشت. 
کیانی بلافاصله بعد از این بازی ها، در گرندپری چین حاضر 
شد و مدال نقره گرفت. در 2تورنمنت مهم دیگر هم روی 
سکوی اول رفت. کیانی که 13آبان در تورنمنت آزاد 
پاکستان طلا گرفته بود، پنجشنبه هم در اردن روی 
سکوی قهرمانی رفت. او که در وزن ۵3- کیلوگرم 
مبارزه می کند، در اردن در رقابت با 12 تکواندوکار 

به قهرمانی رسید.
شاید به نظر برسد قهرمانی در تورنمنت های پاکستان 
و اردن اهمیــت چندانی ندارد ولی در ســال قبل از 
المپیک هر تورنمنتی بــرای تکواندوکاران مهم 
اســت. کیانی با طلای اردن 40امتیاز گرفت و با 
امتیازاتی که از تورنمنت پاکستان به دست آورده 
بود، تقریبا سهمیه المپیک را قطعی کرده است. 
مهم تر از این مدال ها و امتیازات، روحیه و انگیزه ای 
اســت که ناهید دوباره 

پیدا کرده است.
آذرماه ســهمیه های 
بازی هــای المپیــک 
و  می شــود  اعــلام 
مهم ترین مســابقه ای که 
کیانی در پیــش دارد، فینال 
گرندپری هاست که قرار است 
روزهای آینده در انگلیس 
برگزار شــود. قهرمانی در 
این مسابقه 110امتیاز دارد 
و فقط 16نفر برتــر جهان اجازه 
شــرکت در این رقابت را دارند. قهرمانی در 
این مسابقه می تواند بهترین اتفاق برای کیانی 
باشــد. او که در حال حاضر رنک یــک جهان و 
رنــک4 المپیکــی را دارد، می خواهــد با 
بهترین رنکینگ به پاریس برود تا مسیر 
راحت تــری را تا روی ســکوی قهرمانی 

طی کند.

ناهید کیانی بعد از شکست 
در بازی های آ سیایی، در 
3تورنمنت پیاپی مدال 

گرفته و به بازی های 
المپیک پاریس نزدیک تر 

شده است

ققنوس در قفس

با توجه به 
اینکه گرایی در 
اردوی تیم ملی 

حضور دارد و 
سهمیه المپیک 

را کسب کرده 
است، می شود 

حدس زد که 
خداحافظی  او 

از تشک کشتی، 
حداقل تا بعد از 
المپیک پاریس 

اتفاق نمی افتد

 محمدرضا گرایی با انتشــار یک عکس در فضای مجازی به صدر اخبار 
ورزشی رسیده است. گرایی پس از مدال طلای المپیک توکیو، در مسابقات 
جهانی 2021 هم به مدال طلا رسید، در مسابقات جهانی 2022 با یک پله 
نزول نقره گرفت و در مسابقات قهرمانی جهان 2023 هم علاوه بر مدال برنز 
سهمیه المپیک پاریس2024 را کسب کرد. با این کارنامه، درحالی که همه 
منتظرند تا در پاریس او را روی سکو ببینند اما گرایی با انتشار عکسی روی 
صفحه اینستاگرامش هم جامعه کشتی را نگران کرده و هم موجب شده 
تا این روزها بیشتر بحث ها در کشتی پیرامون او و آینده ورزشی اش باشد. 
گرایی عکسی از قفس مبارزه MMA منتشر کرده و حالا همه با این سؤال 
روبه رو هستند که آیا او قید کشتی را می زند و به سمت این رشته می رود؟ 
گرایی فعلا در این باره صحبتی نکرده است ولی گفته می شود MMA برنامه 
او برای آینده است و بعد از پایان کشتی، او را در مبارزات این رشته می بینیم. 
حداقل اینکه او تا بعد از بازی های المپیک پاریس کنار کشتی می ماند. پیش 
از گرایی کشتی گیران مطرح دیگری هم چه ایرانی و چه خارجی به رشته 

MMA رفته اند. چرا MMA برای کشتی گیران جذاب است؟

   از علی اکبری تا گرایی
»همیشه در جست وجوی چالش جدید«؛ این جمله ای است که محمدرضا 
گرایی زیر عکسی که منتشر کرده، نوشته است و همین موضوع امکان 
حضور او در MMA را قوت بخشیده است. اتحادیه جهانی کشتی به گرایی 
لقب ققنوس داده بود و با حضور او در قفس مبارزه، باید شاهد خداحافظی 
کشتی گیر محبوب اتحادیه باشیم. با توجه به اینکه گرایی در اردوی تیم 
ملی حضور دارد و سهمیه المپیک را کسب کرده است، می شود حدس 
زد که خداحافظی  او از تشک کشــتی، حداقل تا بعد از المپیک پاریس 
اتفاق نمی افتد. اگر تصمیم گرایی برای حضور در قفس قطعی باشــد، 
تعداد ایرانیان حاضر در این رشته بالا می رود؛ ایرانیانی که بیشتر آنها از 
تشک کشتی به قفس رفته اند. در حال حاضر پویا رحمانی، آزادکار سابق 
ایران که مدتی هم در رشته کشتی ساحلی فعالیت می کرد، در امارات و 
در رشته MMA مبارزه می کند. کیوان رضایی دیگر کشتی گیری است 
که به تازگی به این رشته رفته است. او در مسابقات قهرمانی آسیا حاضر 
بود و نمونه دوپینگش مثبت شد و بلافاصله به سراغ MMA، رشته مورد 
علاقه اش رفت. او در واکنش به مثبت شدن تست دوپینگش گفته بود: 
»خدا را شکر که تست دوپینگم مثبت شــد و می توانم با خیال راحت به 
رشــته مورد علاقه ام بروم.« او به خاطر خانواده اش مجبور شــده بود در 
کشــتی بماند، چراکه آنها مخالف بودند رضایی کشتی را کنار بگذارد و 
در رشــته MMA فعالیت کند اما با محرومیت 4ساله مسیر او از کشتی 

جدا شد. نخســتین کشتی گیر 
 MMA مطرح ایرانی که به ســراغ

رفت امیر علی اکبری بود. علی اکبری 
در مسابقات جهانی2013 به مدال طلا 

رسید ولی نمونه تســت او مثبت اعلام شد 
و راه جدیدی را برای خودش انتخاب کرد. او که 

مدال طلای جهانی کشتی فرنگی در سال2009 را 
دارد، در حال حاضر سرشــناس ترین MMA کار ایران 

محسوب می شــود. او در ســازمان های رایزین و ایِ سی بی 
سابقه مبارزه دارد. علی اکبری با سازمان یو اف سی که معتبرترین 

سازمان برگزارکننده مبارزات MMA است، قرارداد امضا کرده بود ولی 
این قرارداد از سوی این سازمان لغو شد. در توضیح این تصمیم یو اف سی 

گفته شد سابقه دوپینگ علی اکبری دلیل این اتفاق بوده است. مبارز ایرانی 
فعلا در سازمان ONE ChampionshiP مبارزه می کند.

MMA کشتی گیران خارجی   
دانیل کورمایر، کشــتی گیر آمریکایــی و دارنده مدال برنــز جهان در 
سال2007 جزو نخستین نفراتی بود که از کشتی به سمت MMA رفت. 
این کشتی گیر سابق در بالاترین سطح MMA که سازمان یو اف سی است، 
مبارزه کرد. کورمایر در 2وزن مختلف قهرمان یو اف ســی شد و کمربند 
قهرمانی گرفت. خوئل رومرو کوبایی هم پرافتخارترین کشــتی گیری 
است که به سراغ MMA رفته است. او ۵مدال جهانی و مدال نقره المپیک 
2000سیدنی را در کارنامه خود دارد. رومرو پس از تغییر تابعیت از کوبا به 
آلمان رفت و آنجا رشته MMA را آغاز کرد. رومرو لقب سرباز خدا را دارد 
و در یو اف سی توانست قهرمان میان وزن شود و آخرین مبارزات خود را 
در دومین سازمان معتبر MMA یعنی بلاتور انجام داد. هنری سجودو که 
در المپیک2008 پکن در وزن نخست کشتی آزاد مدال طلا گرفت نیز از 

قهرمانان پرآوازه حال حاضر یو اف سی است.

   پول و هوادار
 MMA چرا کشتی گیران ترجیح می دهند سال های آخر ورزشی شان را به
بروند؟ به نظر می رسد درآمد بالای این رشته دلیل اصلی این انتخاب باشد. 
 MMA .البته حضور طرفداران پرتعداد در این رشته هم بی تأثیر نیست
ترکیبی از رشته های رزمی است و گفته می شود بوکسورها و کشتی گیران 
در این رشته موفق تر از سایر ورزشکاران هستند. اینها دلیل کوچ قابل توجه 

کشتی گیران به این رشته است.

 آیا محمدرضا گرایی قصد دارد مانند
امیر علی اکبری به سراغ ورزش MMA برود؟


